
Sprawozdanie stenograficzne
z rozpraw

galicyjskiego Sejmu krajowego.

6. posiedzenie 5. sesyi V, peryodu Sejmu galicyjskiego

z dnia 5. Grudnia 1887.

T r s ś ć : Urlop dla ks. Adama Sapiehy. —  Spis petycyj. W niosek p. Madejskiego o zmianę postępowania  
sądowego i  spadkowego. —  Pierw sze czytanie przedłożenia rządowego z zamknięciem rachun
ków  funduszów indem nizacyjnycb za rok 1 8 8 6 . —  P ierw sze czytanie sprawozdania W ydziału  
krajowego w  przedmiocie w yłączenia przysiółka Józefów ka ze związku gm iny Kupczyńce. —  
Sprawozdanie i  przyjęcie w niosku W ydziału krajowego o petycyi m iasta K ołom yi w zględem  
wyjednania zezw olenia na pobór 100  °/0 dodatku do podatku konsumcyjnego od mięsa i  w ina  
na czas od 1-go Stycznia 1889  do końca Grudnia 1 8 9 2 . — .Pierw sze czytanie sprawozdania  
W ydziału  krajowego o prośbie W ydziału pow iatow ego w  Ż yw cu w  przedmiocie wyjednania 
u W ysokiego Sejmu uznania tam tejszego szpitala pow iatow ego za publiczny i pow szechny. —  
Propozycya W ydziału krajowego co do w yboru dwóch członków Kady Nadzorczej Banku kra
jow ego i  rezultat wyboru. —  Sprawozdanie i przyjęcie w niosków  kom isyi petycyjnej: z petycyi 
Izaaka Blum enfelda z Czabrowa o odpisanie mu w  drodze łaski grzyw ien nałożonych nań za  
przekroczenia propinacyjne; tudzież z petycyi Leona Czekałowskiego z W ygnanki o odpisanie 
w zględnie zniżenie na połow ę kosztów utrzym ywania chorej córki w  zakładzie dla obłąkanych  
w  Kulparkowie. —  W niosek p. W ładysław a hr. Koziebrodzkiego o regulacyę poboru podatków  
w  gminach. —  W niosek p. Merunowicza w  sprawie założenia domu pracy przymusowej. —  
Zapowiedź 7. posiedzenia.

Początek o godzinie 11. minut 40 przed 
południem.

Pizewodiiiczący: JE. Jan hr. Tarnowski, 
Marszałek krajowy.

Ze strony Rządu: JE. p Filip Zaleski,
c. k. Namiestnik.

Sekretarze: Pp. Dr. Stanisław hr. Badeni, 
i Adam Jędrzejowicz.

Obecnych posłów: 110.

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Sejm w komplecie, 
otwieram posiedzenie.

• f OJ i )
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Przeciw protokołowi z ostatniego posiedze
nia nie podniesiono żadnych zarzutów, protokół 
jest zatem przyjęty.

Wpłynęła prośba o udzielenie urlopu, którą 
p. sekretarz zechce odczytać.

Sekretarz p. Dr. Stanisław hr. B a d e n i 
(czyta):

L. sej. 412.
Ekscelencyo!

Nie mogąc, tak jak bym tego mógł pra
gnąć, z powodu zdrowia oddawać się pracom 
mnie przypadającym w Sejmie, udaję się znowu 
do łaskawej opieki Waszej Ekscelencyi z prośbą, 
abyś raczył uzysnać u Wysokiej Izby dla mnie 
czternastodniowy urlop.

Przyjm Ekscelencyo wyrazy poważania od 
powolnego Mu sługi.

A. Sapieha wr.
Lwów dnia 3. Grudnia 1887.
JE. hr. M a r s z a ł e k .  Rozprawa otwarta. 

Czy żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu nie 
żąda, rozprawa zamknięta. Kto jest za udzie
leniem tego urlopu, raczy rękę podnieść (Wię
kszość). Urlop jest udzielony.

P. sekretarz zechce odczytać spis wniesio
nych petycyj.

Sekretarz p. Adam J ę d r z e j o w i c z  (czyta):

Spis petycyi 
wniesionych po dzień 5. Grudnia 1887.

249. Rada szkolna miejsc, w Jaworznie, przez 
p. Romanowicza, o podwyższenie płac nau
czycielom tamtejszym — do kom. szkolnej.

250. Rada szkolna miejsc, w Truskawcu, przez 
p. Ochrymowicza, jak wyżej — do komisyi 
szkolnej.

251. Rada szkolna miejsc, w Krzywczycach, przez 
p. Małeckiego, o podwyższenie płacy tam
tejszemu nauczycielowi — do komisyi 
szkolnej.

252. Rada szkolna miejsc, w Moszczewicy, przez 
p. Zborowskiego, o przemianę tamtejszej 
szkoły na etatową i podwyższenie płacy 
nauczycielowi — do komisyi szkolnej.

253. Rada szkolna miejsc, w Rozkochowie, przez 
p. Artura hr. Potockiego, o podwyższenie 
płacy nauczycielowi — do kom. szkolnej.

254. Nauczyciele 4-klasowej szkoły w Jaworznie, 
przez p. Romanowicza, o podwyższenie płac
— do komisyi szkolnej.

255. Michał Świteńkij, gr. kat. katecheta w Ła- 
dyczynie, przez p. Siczyńskiego, o remune- 
racyę za udzielanie nauki religii w szkołach 
ludowych — do komisyi szkolnej.

256. Stanisław Resiuta, nauczyciel w Jaworznie, 
przez p. Romanowicza, o podwyższenie płacy 
i o zapomogę — do komisyi szkolnej.

257. Jan Hałan nauczyciel w Bóbrce, przez p. 
Henzla, o zapomogę — do komisyi bu
dżetowej.

258. Antoni Żurakowski, nauczyciel w Nowem 
siole koło Zbaraża, przez p. ks. Kopyció- 
skiego, o dodatek droźyźniany — do ko
misyi szkolnej.

259. Bazyli Lewicki, nauczyciel w Dobrohotowie, 
przez p. Ochrymowicza, o 3-ci i 4-ty do
datek pięcioletni — do komisyi szkolnej.

260. Józef Hanula, nauczyciel w Przemyślu, przez 
p. Waygarta, o bezzwrotną zapomogę — 
do komisyi budżetowej.

261. Jerzy Kapuściak, nauczyciel w Łuczyńcach, 
przez p. Kowalskiego, o policzenie mu 8 
lat służby nauczycielskiej — do komisyi 
szkolnej.

262. Antoni Ostrowski, nauczyciel w Zyznomie- 
rzu, przez p. Władysława Wolańskiego, o 
jednorazową zapomogę — do komisyi bu
dżetowej.

263. Adolf Nagel, nauczyciel w Rudnie, przez 
p. Artura hr. Potockiego, o zasiłek na po
ratowanie zdrowia — do komisyi budże
towej.

264. Michał Gigoń, nauczyciel w Tyńcu, przez 
p. Mieroszowskiego, o podwyższenie płacy
— do komisyi szkolnej.

265. Antonina Michniewska, żona emeryt, nau
czyciela, przez p. Zolla, o podwyższenie 
pensyi emerytalnej męża i o zapomogę — 
do komisyi budżetowej.

266. Stanisława z Leszczyńskich Roszowska, 
wdowa po sekretarzu Wydziału powiat, 
w Lisku, przez p. Żurowskiego, o zapomogę 
na wychowanie dzieci — do komisyi bu
dżetowej.

267. Joanna i Leontyna Sapałaczyńskie, siostry 
po ś. p. Robercie, rewidencie rachunkowym
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Wydziału krajowego, przez p. Goldmana, 
o dar z łaski — do komisyi budżetowej.

268. Ludwika Ilnicka Jarosiewicz, wdowa po 
stróżu gmachu sejmowego, przez p. Grossa,
0 odprawę lub jednorazową, zapomogę— do 
komisyi budżetowej.

269. Stanisław Bryniarski, artysta malarz, przez 
p. Romano wieża, o jednorazowe wsparcie — 
do komisyi budżetowej

270. Anastazya Iżak, przez p. Scipiona, o zapo
mogę na kształcenie się w śpiewie — do 
komisyi budżetowej.

271. lzak Gottlieb, przez p. Ochrymowicza, o 
subwencyę dla syna Marcina, na kształce
nie się w malarstwie — do komisyi budże
towej.

272. Mieczysław Michniewicz, przewodniczący 
komitetu parafialnego w Bieczu, przez p. 
Skrzyńskiego, w sprawie funduszów na re- 
stauracyę tamtejszego kościoła — do ko
misyi budżetowej.

273. Stanisław Kostrzewski, fabrykant maszyn 
rolniczych w Samborze, przez p. Uder- 
skiego, o pożyczkę na rozszerzenie fabryki 
— do komisyi gospodarstwa krajowego.

274. Dróżnicy krajowi powiatu cieszanowskiego
1 jarosławskiego, przez p. Władysława ks. 
Sapiehę, o podwyższenie płac — do komisyi 
budżetowej.

275. Oficyałowie krajowego szpitala powsz. we 
Lwowie, przez p. Grossa, o dodatek na 
pomieszkanie — do komisyi budżetowej.

276. Towarzystwo opieki nad weteranami z r. 
1831, przez p. Lassockiego, o przyznanie 
zasiłku — do komisyi budżetowej.

277. Towarzystwo „Przymierze Braci" (Agudas 
Achim) we Lwowie, przez p. Goldmana, 
o subwencyę roczną w kwocie 500 zł. — 
do komisyi budżetowej.

278. Stowarzyszenie Polaków w Budapeszcie, 
pi zez p. Romano wicza, o zapomogę — do 
komisyi budżetowej.

279. Stowarzyszenie rękodzielnicze „Gwiazda" 
we Lwowie, przez p. Romauowieza, o po 
moc na cele Stowarzyszenia — do komisyi 
budżetowej.

280. Towarzystwo politechniczne we Lwowie, 
przez p. Grossa, w sprawie rozdawnictwa

robót przy budowach galicyjskich kolei — 
do komisyi petycyjnej.

281. Samborscy obywatele miejscy, przez p. 
Uderskiego, o zmianę §. 8 i 9 ustawy 
gminnej — do komisyi gminnej.

282. Zarząd powiat, w Turce, przez p. Łoziń
skiego, w sprawie noweli do ustawy o ścią
ganiu zaległości kas pożyczkowych gmin-

: nych w drodze egzekucyi politycznej — do
komisyi gminnej.

283. Wydział powiatowy w Myślenicach, przez 
p. Lasockiego, w sprawie nadpłaty podat
ków z lat 1881 -1883 — do komisyi pe
tycyjnej.

284. Wydział powiatowy w Sokalu, przez p. Po- 
lanowskiego, o zmianę ustawy dotyczącej 
sadzenia drzewek przy drogach — do ko
misyi drogowej.

285. Ten sam, przez p. Polanowskiego, w spra
wie podwyższenia wynagrodzenia za do
starczone z urzędu podwody — do komisyi 
administracyjnej.

286. Ten sam, przez p. Polanowskiego, w spra
wie przymusowej asekuracyi budynków wło
ściańskich i miasteczkowych — do komisyi 
asekuracyjnej.

287. Ten sam, przez p. Polanowskiego, o wyje
dnanie u c. k. Rządu utworzenia nowego 
Sądu kolegialnego w Rawie ruskiej — do 
komisyi prawniczej.

288. Wydział powiat, w Husiatynie, przez p. Si- 
czyńskiego, w sprawie uprawy tytoniu we 
wschodnio południowej części Galicyi — do 
komisyi gospodarstwa krajowego.

289. Obszar dworski wraz z gminą w Kulczycach, 
przez p. Golejewskiego, o wyłączenie z gminy 
Laskowiec i uznanie za gminę samoistną 
— do komisyi administracyjnej.

290. Gmina miasta Sambora, przez p. Uderskiego, 
w sprawie reorganizacyi szkoły wydziałowej 
w Samborze — do komisyi szkolnej.

291. Gmina miasta Wieliczki, przez p. Płaziń- 
skiego, z prośbą o poparcie petycyi u c. k. 
Namiestnictwa, w sprawie zniesienia poło
żonego kondylctu na dochód z prawa pro- 
pinacyi — do komisyi petycyjnej.

292. Gmina Zibółki, w pow. Żółkiewskim, przez 
p. Lenióskiego, w sprawie szkolnej — do 
komisyi szkolnej.
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293. Gmina m. Kołomyi, przez p. Wierzbickiego, 
w sprawie budowy kolei żelaznej Kołomyja 
— Horodenka — Zaleszczyki — do komisyi 
drogowej.

294. Wojciech Siembrzuch, gospodarz z Wólki 
niedżwieckiej, pow. Łańcuckiego, przez p. 
Scipiona, w sprawie gospodarstwa gmin
nego — do komisyi gminnej.

295. Budziński Antoni w Huwnikach, przez p. 
Piłata, o wliczenie lat służby nauczycielskiej 
przy wymiarze emerytury — do komisyi 
szkolnej.

296. Zarząd oddziałowego Towarzystwa pedago
gicznego w Przemyślu, przez p. Waygarta, 
o zniżenie lat służby nauczycielskiej z 40 
na 35 lat i o zmianę w tym celu art. 34 
ustawy z 2. Maja 1873 nr. 251 — do ko
misyi szkolnej.

297. Zarząd główny Towarzystwa pedagog, we 
Lwowie, przez p. Wierzbickiego, z prośbą 
Dyrekcyi wyższej szkoły żeńskiej w Stryju, 
o subwencyę w kwocie 800 zł. — do ko
misyi budżetowej.

298. Ten sam, przez p. Wierzbickiego, z prośbą 
Dyrekcyi szkoły przemysłowej w Nowym 
Sączu, o subwencyę w kwocie 700 zł. — do 
komisyi budżetowej.

299. Ten sam, przez p. Wierbickiego, z prośbą 
Dyrekcyi szkoły przemysł, uzupeł. w Brze- 
źanach, o subwencyę — do komisyi bu
dżetowej.

300. Ten sam, przez p. Wierbickiego, z prośbą 
Dyrekcyi szkoły przemysł, uzupeł. w Jaro
sławiu, o subwencyę — do komisyi budże
towej.

301. Ten sam, przez p. Wierzbickiego, z prośbą 
Dyrekcyi wyż. szkoły żeńs. w Jaśle, o sub
wencyę — do komisyi budżetowej.

302. Ten sam, przez p. Wierzbickiego, z prośbą 
Dyrekcyi szkoły przemysł, uzupeł. w Tar
nowie, o subwencyę — do komisyi budże
towej.

303. Ten sam, przez p. Wierzbickiego, z prośbą 
Dyrekcyi szkoły przemysł, uzupeł. w Prze
myślu, o subwencyę w kwocie 700 zł. — 
do komisyi budżetowej.

304. Gmina Mostki z Malinowką, przez p. Me- 
runowicza, o zmianę nowej ustawy drogo
wej — do komisyi drogowej.

305. Ta sama, przez p. Merunowicza, w sprawie 
unormowania wyrębu lasu — do komisyi 
gospodarstwa krajowego.

306. Ta sama, przez p. Merunowicza, o założe
nie szkoły garncarskiej — do komisyi go
spodarstwa krajowego.

307. Rada szkolna miejscowa w Dąbrowie, przez 
p. Romanowicza, o podwyższenie płac tam
tejszym nauczycielom — do komisyi szkol.

808. Komitet urządzający szkołę żeńską pod 
kierownictwem PP. Dominikanek w Rawie 
ruskiej, przez p. Adama ks. Sapiehę, o za
pomogę na budowę szkoły i pomieszka
nia — do komisyi budżetowej.

309. Gmina m. Brzeżan, przez p. Czerkawskiego,
0 przyznanie dopłaty za kwatery wojskowe
1 podwody — do komisyi administracyjnej.

310. Reprezentacya m. Jaworowa, przez p. Szep
tyckiego, o pożyczkę bezprocentową w kw. 
20.000 zł. na wybudowanie koszar dla ka- 
waleryi — do komisyi administracyjnej.

311. Wydział powiatowy w Jaworowie, przez p. 
Szeptyckiego, w sprawie sadzenia drzewek 
przy drogach — do komisyi drogowej.

312. Ten sam, przez posła Szeptyckiego, w spra
wie asekuracyi budynków włościan i mie
szczan — do komisyi asekuracyjnej.

313. Ten sam, przez p. Szeptyckiego, w sprawie 
zmiany postanowienia art. 14 15 i 24 
ust. szkol. — do komisyi szkolnej.

314. Grono nauczycieli w Bochni, przez p. Zolla, 
o podwyższenie płacy — do komisyi szkolnej.

315. Grzegorz Czeczyło, nauczyciel w Pietruszy- 
woli, przez p. ks. Kopycińskiego, o przy
znanie pięcioleci służbowych — do komisyi 
szkolnej.

316. Joanna Justyna Gostyńska, właścicielka 
pracowni krawieckiej we Lwowie, przez p. 
Goldmana, o subwencyę na otwarcie szkoły 
kroju francuskiego połączonej z praktyką — 
do komisyi budżetowej.

317. Rada szkolna miejscowa w Żubrzy, przez 
p. Merunowicza, o przeistoczenie etatowej 
jednoklasowej szkoły na etatową dwukla- 
sową do komisyi szkolnej.

318. Wydział krajowy przedkłada petycyę Anto
niego Kraczyły, ekspedytora Wydziału kraj. 
o zaliczkę na płacę — do komisyi bu
dżetowej.
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319. Gmina ni. Sokala, przez p Polanowskiego, 
o zmianę art. 14 ust. szkol, z 2. Maja 1873, 
w przedmiocie ustanowienia osobnych ka
techetów dla szkół ludowych — do komisyi 
szkolnej.

320. Ludwik Korybut Jakubowski, weteran wojsk 
polskich z r. 1831, przez p. Smolkę, o po
lecenie wypłacenia sumy 100 zł., uchwalo
nej w r. 1881 — do komisyi petycyjnej.

321. Romanowska Felicya, przez p. Polanow
skiego, o zasiłek w kwocie 700 zł. na dal
sze kształcenie się w śpiewie — do komisyi 
budżetowej,

322. Marya Kossak, emeryt, nauczycielka i eks- 
benedyktynka, przez p. Zolla, o zapo- 
mogę — do komisyi budżetowej.

323. Stanisław Bar, nauczyciel lud. w Jarosławiu, 
przez p. Władysława hr. Badeniego, o pod
wyższenie płacy — do komisyi szkolnej.

324. Rada gminna w Łyścu, przez p. Strassera, 
o odłączenie jej od Sądu w Bohorodcza- 
nach, a przyłączenie do Sądu w Stanisła
wowie — do komisyi prawniczej.

325. Wydział powiat, w Rawie ruskiej, przez p. 
Bilińskiego, z poparciem petycyi Wydziału 
powiatowego w Samborze, w sprawie utwo
rzenia zakładu dla nieuleczalnie chorych — 
do komisyi administracyjnej.

326. Ten sam, przez p. Władysława ks. Sapiehę, 
w sprawie utworzenia Sądu obwodowego 
z siedzibą w Rawie ruskiej — do komisyi 
prawniczej.

327. Kornelia Neuhauserowa, wdowa po pryma- 
ryuszu szpitala powszechnego we Lwowie, 
przez posła Hoszarda, o podwyższenie pen- 
syi wdowiej — do komisyi budżetowej.

328. Rozalia z Krasnodębskich Uhacz, wdowa po 
nauczycielu w Nowym Sączu, przez p. Żuk 
Skarszewskiego, o stały dar z łaski — do 
komisyi budżetowej.

329. Akademia umiejętności w Krakowie, przez 
p. dr. Majera, o podwyższenie subwencyi 
krajowej — d0 komisyi budżetowej.

330. Wydział galic. Towarzystwa muzycznego
e Lwowie, przez p. Czaykowskiego, ze 

sprawozdaniem za r. 1886/7 — do komisyi 
budżetowej.

331. Józefa Orzechowska wdowa po rewidencie 
rachunkowym Wydziału krajowego, przez 
p. Smolkę, o podwyższenie pensyi wdowiej, 
dodatku na wychowanie dzieci i wyznacze
nie osobnego dodatku dla nieletniej He
leny — do komisyi budżetowej.

332. Rada szkolna miejsc, w Pilznie, przez p. 
ks. Kopycińskiego, o podwyższenie płac 
nauczycieli miejsc, względnie o dodatek 
droźyźniany — do komisyi szkolnej.

333. Rada powiatowa w Brodach, przez p. Sta
nisława hr. Badeniego, w sprawie wyłącze
nia gmin Łabacz i Sokołówka z okręgu 
sądowego w Olesku, Starostwa i powiatu 
Złoczowskiego, a włączenie do Sądu, Sta
rostwa i Reprezent. powiat, w Brodach — 
do komisyi prawniczej.
JE. hr. M a r s z a ł e k .  Do laski marszałkow

skiej został złożony wniosek, który p. sekretarz 
zechce odczytać.

Sekretarz p. Dr. Stanisław hr. Ba de n i 
(czyta):

L. s. 421.
Wniosek.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Sejm poleca Wydziałowi krajowemu:

a) ażeby w sposób odpowiedni zbadał potrzebę 
reformy postępowania sądowego w sprawach 
niespornych, a zwłaszcza w sprawach spad
kowych i opiekuńczych; tudzież

b) ażeby na najbliższej sesyi sejmowej przed
stawił zasady, mające służyć za podstawę do 
ustawy o postępowaniu sądowem w spra
wach niespornych dla naszego kraju, o któ
rej wniesienie w drodze konstytucyjnej na
leżałoby wezwać c. k. Rząd.

Wnioskodawca: 
Madeyski w. r. 

Władysław Żuk-Skarszewski, Męciński, A. Ję- 
drzejowicz, Jaworski, A. Solecki, G. Romer, Sta
dnicki , Wł. Koziebrodzki, Zoll, Polanowski, 
T. Merunowicz, Lenartowicz, M. Siczyński, 
S. Badeni, Bobczyński, Bobrzyński, Alfred Po

tocki, K. Badeni.
JE. hr. M a r s z a ł e k .  Wniosek jest dosta

tecznie poparty, postąpię z nim podług regu
laminu.

P. Jerzy ks. C z a r t o r y s k i .  P r o sz ę  o głos.
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JE. hr. M a r s z a ł e k .  JE. p. ks. Czartory
ski ma głos.

JE. p. Jerzy ks. C z a r t o r y s k i .  Petycya 
Konstantego Klimkiewicza, byłego nauczyciela, 
została przydzieloną komisyi szkolnej. W tej pe- 
tycyi Konstanty Klimkiewicz, który służył jako 
nauczyciel przeszło czterdzieści lat, prosi o wy
znaczenie pensyi w drodze łaski. Komisya szkolna 
uchwaliła prośbę tę usilnie poprzeć, ale ponie 
waż rozchodzi się o datek pieniężny, wnosi prze- 
zemnie, żeby Sejm przydzielił tę petycyę komi
syi budżetowej.

JE .hr. M a r s z a ł e k .  JE. p .ks. Czartoryski 
wnosi odstąpienie petycyi Konstantego Klimkie
wicza komisyi budżetowej. Rozprawa otwarta. 
Czy żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu nie 
żąda, rozprawa zamknięta. Kto się zgadza z tym 
wnioskiem, zechce rękę podnieść. (Większość). 
Wniosek jest przyjęty.

Przystępujemy do właściwego porządku 
dziennego. Pierwszym punktem jest: Pierwsze 
czytanie przedłożenia rządowego z zamknięciem 
rachunków funduszów indemnizacyjnych za rok 
1886. (Aleg. 44.)

P. Dr. Stanisław hr. B a den  i. Proszę 
o głos.

JE. p. Dr. S m o l k a .  Proszę o głos.
JE. hr. M a r s z a ł e k .  P. Dr. St. hr. Badeni 

ma głos.
P. Dr. St. hr. B a d e n i .  Wnoszę odesłanie 

tego przedłożenia do komisyi budżetowej.
JE. hr. M a r s z a ł e k .  JE. p. Smolka ma

głos.
JE. p. S m o l k a .  Chciałem ten sam uczy

nić wniosek.
JE. hr. M a r s z a ł e k .  Rozprawa otwarta. 

Czy żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu nie 
żąda, kto się zgadza z tym wnioskiem, zechce 
rękę podnieść. (Większość). Wniosek jest przyjęty.

Z porządku dziennego następuje: Pierwsze 
czytanie sprawozdania Wydziału krajowego w 
przedmiocie wyłączenia przysiółka Józefówka ze 
związku gminy Kupczyńce. (Aleg. 45.) Spra
wozdawca p. Smolka ma głos.

Sprawozdawca JE. p. S m o l k a .  Pod wzglę
dem formalnym wnoszę odesłanie tego przedmiotu 
do komisyi administracyjnej.

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Rozprawa otwarta. 
Czy żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu nie 
żąda, podaję pod głosowanie. Kto się zgadza 
z wnioskiem Wydziału krajowego, zechce rękę 
podnieść. (Większość). Wniosek jest przyjęty.

Z kolei następuje: Sprawozdanie Wydziału 
krajowego o petycyi miasta Kołomyi względem 
wyjednania zezwolenia na pobór 100"/0 dodatku 
do podatku konsumcyjnego od mięsa i wina na 
czas od 1. Stycznia 1889 do końca Grudnia 1892. 
Sprawozdawca p. Smolka ma głos.

Sprawozdawca JE. p. S m o l k a  (czyta) :
L. 58.410.

Sprawozdanie 
Wydziału krajowego o petycyi miasta Kołomyi, 
względem wyjednania zezwolenia na pobór 100°/o 
dodatku do podatku konsumcyjnego od mięsa 
i wina, na czas od 1. Stycznia 1889 r. do końca 

Grudnia 1892 r.

Wysoki Sejmie!

Gmina miasta Kołomyi pobiera na mocy 
Najwyższego postanowienia z 1. Kwietnia 1886 
r. jak świadczy odezwa c. k. Prezydyum Na
miestnictwa z 15. Kwietnia 1886 r. L. 3.216/pr. 
100 °/0 dodatek do podatku konsumcyjnego od 
mięsa, a na mocy przyzwolenia Rady powiatowej 
w Kołomyi pobiera 50% dodatek do podatku 
konsumcjgnego od wina, a peryod tych poborów 
kończy się dnia 31. Grudnia 1888 r.

Rada gminna miasta Kołomyi uchwaliła na 
posiedzeniu z 8. Listopada 1887 r. petycyonować 
o wyjednanie zezwolenia na pobór 100% dodatku 
do podatku konsumcyjnego od mięsa i wina na 
czas od 1. Stycznia 1889 r. aż po koniec Gru
dnia 1892 r.

Potrzeby gminy Kołomyi wzmogły się w osta
tnim czasie w sposób nadzwyczajny, a to głównie 
z powodu adaptacyi koszar wojskowych kosztem 
zwyż 60.000 zł. i z powodu budowy magazynów 
dla pospolitego ruszenia kosztem około 27.000 zł. 
a preliminarz budżetu gminnego na rok 1888 
wykazuje niedobór w kwocie około 30.000 zł.

W obec tego stanu rzeczy okazuje się nie
odzowna konieczność przysporzenia gminie do
chodów z dodatków do podatku konsumcyjnego 
od mięsa i wina.

Uchwała Rady gminnej z 8. Listopada 1887 
r. była w gminie należycie ogłoszoną, a nie
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tvhiesiono w tej mierze żadnych uwag, ani też 
protestów.

Uchwałą; Rady powiatowej z 10. Listopada 
1887 r. zatwierdzono uchwałę Rady gminnej 
z 8. Listopada, a taż Rada powiatowa popiera 
gorąco petycyę gminy miasta Kołomyi.

Wydział krajowy wnosi przeto:
Wysoki Sejm raczy przyzwolić gminie mia

sta Kołomyi na pobór 100 °/0 dodatku do podatku 
konsumcyjnego od mięsa i wina na czas od
1. Stycznia 1889 r. aż po koniec Grudnia 1892 r.

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Rozprawa otwarta. 
Czy żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu nie 
żąda, rozprawa zamknięta. Kto się zgadza z tym 
wnioskiem, raczy rękę podnieść. (Większość). 
Wniosek przyjęty.

Przystępujemy do dalszego porządku dzien
nego:

Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 
krajowego o prośbie Wydziału powiatowego 
w Żywcu, w przedmiocie wyjednania u Wysokiego 
Sejmu uznania tamtejszego szpitala powiatowego 
za publiczny i powszechny. (Aleg. 46.) Spra
wozdawca p. Hoszard ma głos.

Członek Wydz. kraj. sprawozdawca p. H o
s z a r d .  Wysoki Sejm raczy uchwalić odesłanie 
tego przedmiotu do komisyi administracyjnej.

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Rozprawa otwarta. 
Czy żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu nie 
żąda, rozprawa zamknięta. Kto się zgadza z 
wnioskiem p. sprawozdawcy, zechce rękę pod 
nieść. (Większość). Wniosek przyjęty.

Przystępujemy do dalszego punktu po
rządku dziennego:

Propozycya Wydziału krajowego co do wy
boru dwóch członków Rady Nadzorczej Banku 
krajowego. (Aleg. 47.) Sprawozdawca p. Were- 
szczyński ma głos.

Członek Wydz. kraj. sprawozdawca p. W e- 
1 P s z c z y ń s k i  (czyta):

L- 55.688.
. Propozycya

y ziału krajowego w sprawie wyboru członków 
Gady nadzorczej Banku krajowego.
Wysoki Sejmie!

W Radzie nadzorczej Banku krajowego 
opióżuione są dwa miejsca członków tejże Rady, 
jedno po ś. p. Dr. Mikołaju Zyblikiewiczu, który 
został wybranym do końca r. 1892; a drugie po

ś. p. Wacławie Dąbrowskim, którego mandat 
gasł z końcem r. 1888.

Na podstawie §. 71. 1. statutu Banku kra
jowego Wydział krajowy przedstawia Wys. Sej
mowi do wyboru na członków Rady nadzorczej 
Banku krajowego pp .:

w miejce ś. p. Zyblikiewicza: Dr. Kazi
mierza hr. Badeniego,

w miejsce ś. p. Dąbrowskiego: Karola
Kiselkę.

Pod względem formalnym wnoszę: Wys. 
Izba raczy zaraz przystąpić do wyboru.

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Upraszam, aby Wys. 
Izba raczyła przystąpić do wyboru i do odda
wania kartek.

Na skrutatorów zapraszam pp. posłów: 
Kluckiego,
Ochrymowicza, 
ks. Sawę,
Jędrzejowicza Stanisława,
Brykczyńskiego,
Uderskiego i 
Onyszkiewicza.

(Skrutatorowie zbierają kartki).

Nim skrutatorowie powrócą z wynikiem, 
możemy przejść do dalszego punktu porządku 
dziennego.

Z kolei następuje sprawozdanie komisyi 
petycyjnej: z petycyiIzaaka Blumenfeldaz Czah- 
rowa, o odpisanie mu w drodze łaski grzywien 
nałożonych nań za przekroczenia propinacyjne; 
sprawozdawca p. Merunowicz ma głos.

Sprawozdawca p. M e r u n o w i c z  (czyta): 
Sprawozdanie 

komisyi petycyjnej o petycyi Izaaka Blumen
felda w Czahrowie, powiatu Rohatyńskiego.

Izaak Blumenfeld, dzierżawca propinacyi 
w Czahrowie, pow. Rohatyńskiego, uprasza o od
pisanie w drodze łaski grzywien nałożonych mu 
za przekroczenia propinacyjne w łącznej kwocie 
około 600 zł. na rzecz krajowego funduszu pro- 
pinacyjnego.

Ponieważ z treści petycyi nie można do
wiedzieć się, jakiego rodzaju przekroczenia spo
wodowały nałożenie na Izaaka Blumenfelda grzy
wny za przekroczenia propinacyjne; zważywszy, 
że orzeczenia karne , do któryeh się odnosi pe-
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tycya, są juz jak petent przyznaje, prawomocne 
i znajdują się w toku egzekucyi,

Komisya petycyjna wnosi:
Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Nad petycyą Izaaka Blumenfelda przecho
dzi się do porządku dziennego.

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Rozprawa otwarta. 
Czy żąda kto głosu? (Nikt.) Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Kto się zgadza 
z wniosekiem sprawozdawcy, raczy rękę pod
nieść. (Większość.) Wniosek jest przyjęty.

Z kolei następuje sprawozdanie komisyi 
petycyjnej, z petycyi Leona Czekałowskiego 
z Wygnanki, o odpisanie względnie zniżenie na 
połowę kosztów utrzymywania chorej córki w za
kładzie dla obłąkanych w Kulparkowie. Spra
wozdawca poseł Merunowicz ma głos.

Sprawozdawca p. M e r u n o w i c z  (czyta): 
Sprawozdanie 

komisyi petycyjnej o petycyi Leona Czekałow
skiego w Wygnance pow. Czortków.

Uchwała Komisyi petycyjnej:
Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę Leona Czekałowskiego o odpisanie 

względnie o zniżenie na połowę kosztów utrzy
mywania chorej córki jego Malwiny w krajowym 
zakładzie dla obłąkanych w Kulparkowie, odstę
puje się Wydziałowi krajowemu do m o ż l i 
w e g o  u w z g l ę d n i e n i a .

JE.  hr. M a r s z a ł e k .  Rozprawa otwarta. 
Czy żąda kto głosu? (Nikt) Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Kto się zgadza 
z wnioskiem sprawozdawcy, raczy rękę pod
nieść. (Większość.) Wniosek jest przyjęty.

Złożone zostały do laski marszałkowskiej 
dwa wnioski. Proszę p. sekretarza o odczytanie 
tychże.

Sekretarz dr. Stan. hr. B ad  en i (czyta): 
L. s. 422.

Wniosek.
Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Wzywa się c. k. Rząd:
I. Aby pobór podatków w gminach uregu

lował jak najspieszniej drogą ustawodawczą.
II. Aby zanim żądanie wyrażone w ustę

pie I. dopełnionem zostanie, polecił nietylko jak 
najściślejsze wykonywanie rozporządzenia z dnia 
18. Lipca 1858 roku L. 8288 (dodatek do dzien
nika rozporządzeń skarbowych Nr. 28) okólnika

c. k. Dyrekcyi Skarbu z dnia 22. Lutego 1876 
roku L. 6257 oraz okólnika Prezydyum c. k. 
Dyrekcyi Skarbu z dnia 28. Marca 1884 roku 
L. 460/pr., lecz dalszemi przepisami starał się 
powstrzymać coraz więcej rozszerzające się nie
prawidłowości, niesprawiedliwości i nadużycia 
przy poborze podatków w gminach.

We Lwowie d. 4. Grudnia 1887.
Władysław Koziebrodzki 

wnioskodawca.
Bobczyński, Romańczuk, Leniński, Kaczała, 

Bereźnicki, Kopyciński, Szeptycki, Solecki, Wła
dysław Żuk Skarszewski, Stanisław Tarnowski 
jun., Stanisław Jędrzejowicz, Wojciech Dziedu- 
szycki, W. Struszkiewicz, R. Łubieński, S. Ba- 
deni, I. Kochanowski, A. Czajkowski, Madejski, 
Weigel, Max, W. Rogoyski, Jaworski, Rey, Mę- 
ciński, Wład. Wolański, Tom. Rozwadowski, 
Hoszard, W .Sapieha, Sw. Henzel, Mieroszowski, 
Sembratowicz, E. Torosiewicz, Scipio, Czarto
ryski, Wasilewski, Romanowicz, Uderski, Staro- 
wicjski, Borkowski, Mandyczewski, Augustyno
wicz, Żurowski, Polanowski, ks. Sawa, Ko
walski.

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Wniosek ten jest 
dostateczną ilością podpisów zaopatrzony, po
stąpię z nim według regulaminu.

Proszę o odczytanie drugiego wniosku.
Sekretarz p. Dr. Stanisław hr. B ad  e n i  

(czyta) :
L. sej. 423.

Wniosek.
Ze względu na zwiększające się z każdym 

rokiem wydatki funduszu krajowego na szu- 
paśnictwo,

zważywszy, źe dotychczasowy sposób trak
towania włóczęgów i niepoprawnych próżniaków 
w naszym kraju nie przyczynia się wcale do 
ukrócenia tej plagi społecznej, lecz raczej roz
wija ją  ze szkodą dla moralności publicznej i 
z wielką uciążliwością dla wielu gmin, jak i w ogóle 
dla opodatkowanej ludności;

zważywszy, że instytucya t. z. „Domów 
pracy przymusowej" w tych krajach, gdzie po
dobne zakłady istnieją, bardzo pomyślne wydała 
rezultaty:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
a) Poleca się Wydziałowi kraj., ażeby prze

prowadził studya nad pytaniem, w jaki sposób
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możnaby z jak najmniejszem obciążeniem fun
duszu krajowego skutecznie tępić w kraju włó
częgostwo,

b) ażeby przeprowadził rokowania z c. k. 
Rządem w myśl ustawy z 24. Maja 1885 Nr. 90 
dz. u. p. tudzież z gminami znaczniejszych miast 
względem współdziałania ich w tym kierunku,

c) ażeby na podstawie owych studyów i ukła
dów przedłożył Sejmowi odpowiednie wnioski na 
najbliższej sesyi.

We Lwowie 5. Grudnia 1887.
Wnioskodawca:

Teofil Merunowicz w. r. 
Czerkawski, Górecki, Romańczuk, Strasser, Le
nartowicz, ks. Sawa, ks. Kopyciński, Waygart, 
Kapri, Goldman, Kowalski, Romanowicz, Frucht- 

man, Uderski, Mroczkowski.
JE. hr. M a r s z a ł e k .  Wniosek ten jest do

stateczną ilością podpisów zaopatrzony, postąpię 
z nim według regulaminu.

Musimy jeszcze poczekać na rezultat skru
tynium wyboru dwóch członków Rady Nadzorczej 
Ranku krajowego.

(Po małej pauzie).

Celem ogłoszenia wyniku skrutynium wy
boru dwóch członków Rady Nadzorczej Banku 
krajowego, P. Stanisław Jędrzejowicz ma głos.

Sprawozdawca p. Stanisław J ę d r z e j o 
wicz.  Głosujących 82, absolutna większość 42. 
Otrzymali głosów:

Pp. Kazimierz hr. Badeni 78,
Karol Kiselka 77,
Roger hr. Łubieński 1,
Juliusz Mikolasz 1, 

jedna biała kartka.
Wybrani zatem pp. Kazimierz hr. Badeni 

i Karol Kiselka.

JE. hr. M a r s z a ł e k .  Porządek dzienny 
wyczerpany, następne posiedzenie pojutrze, t. j .  
we środę, o godzinie 11. Porządek dzienny tego 
posiedzenia jutro pp. Posłom rozesłany zostanie. 
Posiedzenie zamknięte.

(Koniec posiedzenia o godzinie 12. m. 15).

I .  Związkowa d rukarn ia we Lwowie. u




